
ÒQuan el sector es reactivi el lloc amb m�s �xit ser�

lÕEmpord�Ó

Quan les coses van malament, es nota que nosaltres tenim un model m�s pensat, m�s treballat i que dona

resultats

La nostra expectativa �s obrir per Setmana Santa amb cer ta normalitat i comen�ar a treballar amb

una ocupaci� notable

Mart� Sabri� ha estat quaranta-dos anys al capdavant del sector tur�stic al Baix Empord�. Tot just fa un mes i mig

que sÕha jubilat com a gerent del Grup Costa Brava Centre, per� no es planteja deixar el sector del tot. Defensa

tres marques tur�stiques per a la demarcaci� de Girona i no dos com f ins ara: el Pirineu de Girona i la Costa

Brava i lÕEmpord� Costa Brava, Òque �s la marca pr�mium de la Costa BravaÓ. Est� conven�ut que el model

tur�stic de lÕEmpord� �s el que sÕhauria dÕimplementar a tot Catalunya.

La pand�mia ha impactat de ple en el sector tur�stic. Com veu el sector?

El sector no est� b�. Per� no voldria generalitzar per tot Catalunya ni per tots els formats hotelers i empresarials.

No �s el mateix o no impacta de la mateixa manera en zones amb establiments familiars i propietaris dels locals

de cinquanta o seixanta habitacions i amb molts anys dÕactivitat que en zones on hi ha grans cadenes hoteleres

i amb moltes habitacions per omplir, que pateixen m�s perqu� tenen una estructura m�s retr�ctil. Els hotels en

general que tenim vinculats al Grup Costa Brava Centre pateixen, evidentment, per� en general s�n fam�lies

propiet�ries amb una musculaci� f inancera impor tant, molt tendents a lÕestalvi, per tant no han gastat tot el que

han guanyat els darrers anys. Afor tunadament, del 2015 f ins lÕany passat, abans de comen�ar la pand�mia, aqu�

hem fet molt bones temporades. Tot i que molt probablement han hagut de tocar els estalvis, no estan patint

excessivament. Crec que pateixen m�s pels seus treballadors.

Els f ixos discontinus?

S�. Pateixen pels empleats, que s�n els que treballaven amb ells vuit o nou mesos a lÕany en la majoria dels

casos i anaven despr�s tres mesos a lÕatur. S�n treballadors f idels a lÕempresa perqu� ja els anava b� aquest

format. Ara, en canvi, com que han fet una temporada tan cur ta, han perdut lÕatur o estan en un ERTO mal

remunerat i f ins i tot mal cobrat, i molts podrien abandonar el sector i buscar-se altres feines.

I el m�n de la restauraci� tamb� est� patint molt.

Aqu� �s diferent. S�n empreses m�s petites, una quantitat impor tant est� en mans de gent jove que ha fet una

aposta empresarial, ja que ha comprat un restaurant o lÕha llogat, i que tenen un pes hipotecari a sobre o un

deute bancari que, sense poder treballar i no poder entrar ni un euro a la caixa, �s de mal afrontar.

Aquest estiu, la major par t del sector es va queixar de poca ocupaci� i en canvi a vosaltres, a la Costa Brava

centre, us va anar relativament b�.

Efectivament. El nostre turisme ha demostrat aquest estiu que �s un turisme m�s sostenible, que genera m�s



conf ian�a, i el client catal� que sap on va se lÕestima m�s. Nosaltres tenim un estil que transmet conf ian�a. I

estic conven�ut que quan el sector es torni a reactivar el lloc de m�s �xit del Mediterrani ser� lÕEmpord�, perqu�

els catalans ja ho van demostrar lÕestiu passat i els francesos vindran aqu� abans que a qualsevol altre lloc.

Aquest nostre model, quan venen mal dades, i aix� tamb� va quedar demostrat en la crisi passada, dona bons

resultats. Quan pitjor van les coses, es nota que tenim un model m�s pensat, m�s treballat i que dona m�s

resultats. Per tant, som m�s resistents.

SÕhan posat moltes esperances en les vacunes contra la Covid-19. Creu que a par tir de Setmana Santa el sector

es podr� reactivar?

Nosaltres, si ens deixen, obrirem. Vam ser els primers dÕobrir lÕany passat, amb el San Jorge, i serem els primers

dÕobrir aquest any. Estic conven�ut que si volem gent el que hem de fer �s tenir la por ta ober ta. La nostra

expectativa �s obrir per Setmana Santa amb cer ta normalitat i comen�ar a treballar amb un nivell dÕocupaci�

notable a par tir de mitjans o f inals de maig i entrar en la plena normalitat per Sant Joan. Crec que ens anir� b�,

perqu� la gent t� el desig acumulat de tants dies de no poder sor tir i aprof itar� per fer una escapada de dos o

tres dies.

A tot el sector un moment o altre arribar� la normalitat. Pensar que aix� ser� aquest estiu �s ser molt optimista?

Suposo que s�, per� ning� es pot dedicar al m�n del turisme si no �s optimista. El turisme �s felicitat i, tan bon

punt es pugui, la gent tornar� a viatjar. La pand�mia passar�, o b� per la vacuna o b� per immunitat de ramat;

arribar� el moment en qu� no afectar� lÕesp�cie.

SÕha repetit que despr�s de la pand�mia hi haur� un canvi de model tur�stic. Com ho veu?

B�, jo crec que s�, que va per aqu�. Per� �s el que et comentava abans. Nosaltres ja hem fet aquest canvi i fa

molt temps que vam sor tir del model minat dÕaquest pa�s, de cents de milers de grups de persones i de

majoristes dÕag�ncies de viatges. El 1998 nosaltres vam iniciar un pla de qualitat i el meu primer discurs als

hotelers va ser que hav�em de canviar perqu� no pod�em competir en preus. No tenim hotels grans i, per tant, la

facturaci� f inal del dia no �s la mateixa si es venen 300 habitacions a 30 euros que si aix� es fa amb

establiments de 50 habitacions, perqu� nosaltres no ho podr�em supor tar. Nosaltres hem de poder vendre

habitacions a 120 euros, i aix� �s el que hem fet i ens ha sor tit b�.

I, per tant, sÕimposar� aquest model?

Si tu ho analitzes fredament i parles de sostenibilitat i no de creixement, de no agrupar centenars i milers de

persones, �s que no hi ha cap altre model, i sobretot quan tenim un pa�s que en temes de paisatge ho supor ta.

Per� en tots aquests espais m�s massif icats, si han de repensar un model nou, aix� no es pot fer dÕun dia per

lÕaltre.

�s cer t. Per� jo sempre he dit que si no existissin aquests llocs m�s massif icats sÕhaurien dÕinventar, perqu� hi

ha p�blics de tot i gent que nom�s es pot permetre aquest tipus de vacances. Per� que la tend�ncia en un futur

ser� crear molts m�s Empord� que Costa Brava sud, per exemple, a mi em sembla evident.

Fa temps que es diu que m�s de la meitat dels hotels de Catalunya estan a la venda. La Covid ho ha empitjorat

tot?

Tot est� a la venda, perqu� tot t� un preu. Crec que quan arriba alg� i et paga molt b� una cosa tÕho pots



plantejar. Si un hotel �s pagat i amor titzat, �s evident que si el volen tÕhan de comprar les ganes. LÕaltra cosa s�n

els establiments que encara s�n propietat dÕuna entitat banc�ria. I a Barcelona ciutat, per exemple, la majoria

dÕhotels estan en situaci� dÕarrendament i una cadena els explota. Amb la Covid, la tend�ncia de la demanda

tur�stica en els propers 3 o 4 anys a Barcelona �s dÕuna caiguda del 30 o 40% de mitjana, perqu� el turisme de

negocis ha apr�s que es pot negociar a trav�s dÕuna pantalla dÕordinador i es faran m�s zooms i menys reunions

presencials. �s possible que aquelles cadenes que explotaven una desena dÕhotels potser ara en deixin una

par t. Per tant, aquests nuclis de m�s densitat de capacitat allotjadora patir� m�s. Patir� m�s Lloret de Mar,

Salou, Santa Susanna... i, evidentment, molt m�s Barcelona.

Va entrar en el sector tur�stic lÕany 1978 per casualitat. Com va ser aix�?

Jo era un jove preco�. Tenia 21 anys i estava fent 5� de geograf ia i hist�ria. En aquell temps el pare feia mobles

per a lÕhotel Aiguablava i lÕhoteler Xiquet Sabater li va demanar si jo li podia donar un cop de m�. Jo ja era pare

dÕen Sergi i nom�sem faltava un trimestre per acabar el curs. I per tant suposo que hauria preparat les

oposicions per anar a fer classes en un institut. Per� en Xiquet em va enamorar i al cap dÕun mes dÕestar amb ell

em va proposar que mÕhi qued�s i em va dir: ÒFes el que vulguis, per� si et dediques a aquest sector ser�s feli�,

coneixer�s molta gent i tÕho passar�s molt b�.Ó I ha sigut aix�: he conegut molta gent, mÕho he passat molt b� i

professionalment he sigut molt feli� perqu� hem pogut fer moltes coses.

Ha evolucionat, el sector, en aquests quaranta anys?

Molt. A mi en Xiquet em va marcar perqu� tenia una visi� de futur i alhora un entusiasme que encomanava. Quan

el vaig con�ixer ell estava creant el Gremi dÕHostaleria del Baix Empord�. Els empresaris dÕaquella �poca eren

gent molt valenta, emprenedora i molt treballadora per� poc formada. Ning� havia fet un estudi del seu negoci,

ning� era capa� de saber, en aquell moment que estrenaven un conveni colálectiu, com havia de cotitzar un

treballador. Per a ells tot era desconegut i per aix� em vaig fer impor tant per a ells. Ara aix� ja no passa. La gent

�s potent individualment i necessita poc lÕestructura que hem organitzat, per� han ent�s que �s impor tant anar

junts per fer un lobby i for�ar projectes.

El Grup Costa Brava Centre quan es va crear?

MeÕl vaig inventar jo. Quan vaig entrar al gremi que havia creat en Xiquet Sabater, el vaig comen�ar a fer cr�ixer,

per� va arribar un moment que per raons legals no pod�em facturar i, per tant, el 1985 em vaig veure obligat a

legalitzar una cooperativa de serveis. Aleshores nosaltres ja don�vem serveis en lÕ�mbit laboral i f iscal als

empresaris. Des del primer dia vaig tenir clar que si nom�s f�iem de gremi per intentar que els ajuntaments, la

Generalitat o els sindicats no et colessin gols, aix� era molt avorrit, i no ho volia. �s per aix� que lÕany 1990 vam

crear la cooperativa Costa Brava Centre Hotels dÕaquella �poca, que ara �s Costa Brava Verd Hotels i compta

amb vuitanta establiments de totes les categories repar tits en tres marques: Costa Brava, Blau Verd i Petits

Grans Hotels.

Jo li he sentit comentar moltes vegades que quan vost� va entrar al gremi els hotelers eren rivals i en canvi ara

es veuen com a companys de projecte.

S�. I dÕaix� nÕestic molt satisfet. Tots estaven renyits. Si una cosa he fet bona �s que ara tots s�n amics i fem

reunions a casa dÕells. I quan un hoteler fa obres a lÕestabliment, jo els convoco all� perqu� tothom pugui veure el

que ha fet i la resta sÕanimin tamb� a fer inversions.

Al llarg de la seva traject�ria professionals ha sigut molt cr�tic amb el sector.



S�. He sigut una veu cr�tica i hem tingut algunes discrep�ncies. Jo soc autocr�tic i tamb� ho soc amb la meva

gent. El meu model tur�stic no ent�n que hi hagi m�s llits en HUT i en c�mpings en una destinaci� tur�stica que vol

presumir de bona. I em desespera que els �ltims directius que ha tingut el Patronat de Turisme no nÕhagin

encer tat ni una. Jo no els he sentit parlar mai de qualitat, que per a mi �s la clau de volta de tot, i no han ent�s

mai que �s lÕofer ta la que fa la demanda. Tots els pol�tics sÕomplen la boca que volem p�blics m�s bons i turisme

de m�s qualitat. Per� qu� �s el que fa que el p�blic sigui m�s bo? Doncs que lÕofer ta sigui m�s bona. I el

Patronat, per posar un exemple, no ha fet ni un sol pas a favor de la qualitat. A la Diputaci� i al Patronat es

regeixen amb vista lloretenca.

Qu� vol dir aix�?

Sempre parlem de dues marques, el Pirineu i la Costa Brava, per� quan jo els parlo que en realitat nÕhi ha tres,

amb lÕEmpord� Costa Brava, que �s una marca pr�mium de la Costa Brava, em miren amb cara de ÒQu� diu

aquest ara?Ó. I aix�, a hores dÕara, no han sigut capa�os dÕexplicar-ho mai, que hi ha una Costa Brava m�s cara

per� m�s bona qualitativament, gastron�micament i ambientalment. Quan les coses van b�, mostrar aquesta

difer�ncia �s complicat. �s quan les coses no van b�, com va passar lÕestiu passat, amb moltes restriccions pel

Covid-19, que la Costa Brava sud va fer un 22 per cent dÕocupaci� entre juliol i agost i en canvi la Costa Brava

centre un 78 per cent, llavors �s quan es veu la difer�ncia. Ara, per�, no �s el moment de canviar res, perqu�

imposar criteris de qualitat i revisi� en moments de crisi �s complicat.
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